

Клинические исследования	Clinical studies
<p>Акилов Ф.А., Мухтаров Ш.Т., Мирхамидов Дж.Х. К 100-летию истории кафедры урологии Ташкентской Медицинской Академии</p>	<p>9 Akilov F.A., Mukhtarov Sh.T., Mirkhamidov Dj.Kh. To the 100th anniversary of the history of the department of urology of the Tashkent Medical Academy</p>
<p>Мухтаров Ш.Т., Акилов Ф.А., Мирхамидов Дж.Х. История республиканского специализирован- ного научно-практического медицинского центра урологии</p>	<p>23 Mukhtarov Sh.T., Akilov F.A., Mirkhamidov Dj.Kh. History of the republican specialized scientific and practical medical center of urology</p>
<p>Акилов Ф.А., Мухтаров Ш.Т., Насиров Ф.Р., Мирхамидов Дж.Х., Касимов С.С., Наджимитдинов Я.С. Сравнительная оценка эффективности эндо- скопической реканализации уретры в зависи- мости от места расположения зоны облитера- ции</p>	<p>33 Akilov F.A., Mukhtarov Sh.T., Nasirov F.R., Mirkhamidov Dj.Kh., Kasimov S.S., Nadzhimitdinov Ya.S. Comparative assessment of the effectiveness of endoscopic urethral recanalization depending on the location of the obliteration zone</p>
<p>Ахмедов Ю.М., Абдуллажанов М.М., Юнусов Д.С., Турсункулов А.Н., Гайбуллаев О.А., Асатуллаев А.Б. Современные подходы к хирургическому ле- чению мочекаменной болезни у детей</p>	<p>38 Akhmedov Yu.M., Abdullazhanov M.M., Yunusov D.S., Tursunkulov A.N., Gaibullaev O.A., Asatullaev A.B. Modern approaches to surgical management of urolithiasis in pediatric age</p>
<p>Аюбов Б.А., Бахадирханов М.М., Назаров Дж.А., Мирхамидов Ж.Х., Акилов Ф.А., Мухтаров Ш.Т. Ўзбекистон урологиясида лапароскопик амалиёт тарихи</p>	<p>42 Ayubov B.A., Bakhadir Khanov M.M., Nazarov Dj.A., Mirkhamidov J.Kh., Akilov F.A., Mukhtarov Sh.T. History of laparoscopic operations in Uzbekistan urology</p>
<p>Абдурахмонов Ф.Р., Аллазов С.А., Шавахабов Ш.Ш. Эгилувчан пенил протезларининг оғир шаклдаги эректил дисфункцияни даволашдаги самарадорлиги</p>	<p>45 Abdurakhmonov F.R., Allazov S.A., Shavakhabov Sh.Sh. Effectiveness of flexible penil prosthesis in the treatment of severe erectile dysfunction</p>
<p>Бахадирханов М.М-К., Мухтаров Ш.Т., Акилов Ф.А., Аюбов Б.А., Назаров Дж.А., Насиров Ф.Р., Нуриддинов Х.З., Хожанязов Ш.Р. Комбинация методов дренирования верхних мочевых путей и мочевого пузыря после ла- пароскопического уретерцистонеоанастомоза</p>	<p>48 Bakhadir Khanov M.M-K., Mukhtarov Sh.T., Akilov F.A., Ayubov B.A., Nazarov Dj.A., Nasirov F.R., Nuriddinov Kh.Z., Khojanyazov Sh.R. Combination of drainage methods of the upper urinary tract and bladder after laparoscopic ureterocystostomy</p>
<p>Бойко Е.В., Гафурова Н.Т., Худайбердиева Д.А., Суллетбаев Н.Б. Комбинированная трансректальная соногра- фия в ранней диагностике рака предстатель- ной железы</p>	<p>56 Boyko E.V., Gafurova N.T., Khudaiberdieva D.A., Sulletbaev N.B. Possibilities of combining transrectal methods of ultrasound investigations in early diagnosis of representative prostate cancer</p>
<p>Гафаров Р.Р., Шодмонова З.Р. Фитотерапия симптомов нижних мочевых путей, обусловленных доброкачественной гиперплазией предстательной железы, препа- ратами <i>Serenoa repens</i> – современное состояние вопроса</p>	<p>61 Gafarov R.R., Shodmonova Z.R. Phytotherapy of symptoms of the lower urinary tract caused by benign prostate hyperplasia, with <i>serenoa repens</i> – current state of the issue</p>

<p><i>Гиясов Ш.И., Гафаров Р.Р., Гелдиев Б.Б.</i> Гольмиевая лазерная энуклеация гиперплазии простаты: структурный анализ послеоперационных осложнений</p>	67	<p><i>Giyasov Sh.I., Gafarov R.R., Geldiev B.B.</i> Holmium laser enucleation of the prostate: structural analysis of postoperative complications</p>
<p><i>Гиясов Ш.И., Нуриддинов Х.З., Абдужабборова У.М., Туйгунов Л.Х., Синдоров Ж.З., Рахимжонов М.А., Бахромов У.Ф., Мухтаров Ш.Т., Акилов Ф.А., Di Tie, Yili Liu, Chunming Liu, Dongwei Xue, Jia Liu, Fengming Dong, Minqiang Gao, Guangzong Gao</i> Инновации в медицинской технологии: перспективы создания металлических биоразлагаемых мочеточниковых стентов</p>	73	<p><i>Giyasov Sh.I., Nuriddinov Kh.Z., Abdujabborova U.M., Tuigunov L.Kh., Sindorov Zh.Z., Rakhimjonov M.A., Bakhromov U.F., Mukhtarov Sh.T., Akilov F.A., Di Tie, Yili Liu, Chunming Liu, Dongwei Xue, Jia Liu, Fengming Dong, Minqiang Gao, Guangzong Gao</i> Innovations in medical technology: prospects for creation of metal biodegradable ureteral stents</p>
<p><i>Закиров А.К., Рахмонов О.М., Жумаев А.К., Джураев Ф.М.</i> Частота случайной находки рака в гистологическом материале после трансуретральной резекции простаты и наш клинический подход к этим пациентам: ретроспективный анализ</p>	80	<p><i>Zakirov A.K., Rakhmonov O.M., Jumaev A.K., Juraev F.M.</i> Incidental finding of cancer in histological material after transurethral resection of the prostate and our clinical approach to these patients: retrospective analysis</p>
<p><i>Мирхамидов Дж.Х., Мухтаров Ш.Т., Асадуллаев А.А.</i> Современные аспекты консервативной терапии симптомов нижнего мочевого тракта, обусловленные доброкачественной гиперплазией простаты</p>	84	<p><i>Mirkhamidov Dj.Kh., Mukhtarov Sh.T., Asadullaev A.A.</i> Modern aspects of conservative therapy of lower urinary tract symptoms due to benign prostate hyperplasia</p>
<p><i>Мухтаров Ш.Т., Гиясов Ш.И., Юлдашев Ж.М., Туйгунов Л.Х., Бахромов У.Ф.</i> Значение доплерографии сосудов мошонки в диагностике варикоцеле</p>	89	<p><i>Mukhtarov Sh.T., Giyasov Sh.I., Yuldashev Zh.M., Tuigunov L.Kh., Bakhromov U.F.</i> The importance of dopplerography of the scrotal vessels in the diagnosis of varicocele</p>
<p><i>Мухтаров Ш.Т., Насиров Ф.Р., Каюмов А.А., Нуриддинов Х.З., Хамдамов И.А., Ембергенов А.Т.</i> Современные достижения чрескожной хирургии коралловидных камней почек в Узбекистане</p>	93	<p><i>Mukhtarov Sh.T., Nasirov F.R., Kayumov A.A., Nuriddinov Kh.Z., Khamdamov I.A., Embergenov A.T.</i> Modern achievements in percutaneous surgery for staghorn calculi in Uzbekistan</p>
<p><i>Мухтаров Ш.Т., Гиясов Ш.И., Сафаев Ё.У., Зияев И.Б., Рахимбаев А.А.</i> Результаты миниперкутанной нефролитотрипсии и значение диаметра нефростомического дренажа, установленного после эндоскопических вмешательств</p>	99	<p><i>Mukhtarov Sh.T., Giyasov Sh.I., Safaev Yo.U., Ziyaev I.B., Rakhimbaev A.A.</i> Results of minipercutaneous nephrolithotripsy and the value of the diameter of nephrostomic tube installed after endoscopic interventions</p>
<p><i>Мухтаров Ш.Т., Гиясов Ш.И., Шавахабов Ш.Ш., Тухтамисhev М.Х.</i> Эффективность разных методов обезболивания перед TRUS биопсии простаты</p>	105	<p><i>Mukhtarov Sh.T., Giyasov Sh.I., Shavakhabov Sh.Sh., Tukhtamishev M.Kh.</i> Efficacy of several methods of anesthesia before TRUS biopsy of prostate</p>
<p><i>Мухтаров Ш.Т., Ходжиметов Т.А., Рахимов Н.М., Каххаров Д.У.</i> История развития уродинамики в республиканском специализированном научно-практическом медицинском центре урологии</p>	111	<p><i>Mukhtarov Sh.T., Khodzhimetov T.A., Rakhimov N.M., Kakhkharov D.U.</i> Development history of urodynamics in the center of scientific and practical medicine of the republic of specialized urology</p>

<p><i>Мухтаров Ш.Т., Акилов Ф.А., Егоров А.Б., Насиров Ф.Р., Джамилов Дж.Дж., Дадаханов Н.Э.</i> Инкрустирующий цистит</p>	120	<p><i>Mukhtarov Sh.T., Akilov F.A., Egorov A.B., Nasirov F.R., Jamilov J.J., Dadakhanov N.E.</i> Encrusted cystitis</p>
<p><i>Мухтаров Ш.Т., Акилов Ф.А., Худайбердиев Х.Б.</i> Простата хавфсиз гиперплазияси эрта диагностикасидаги муаммолар</p>	132	<p><i>Mukhtarov Sh.T., Akilov F.A., Khudayberdiev Kh.B.</i> Challenges in early diagnosis of benign prostatic hyperplasia</p>
<p><i>Наджимитдинов Я.С., Акилов Ф.А., Мухтаров Ш.Т., Худайбергенев У.А., Абдукаримов О.О.</i> Применение трансуретральной уретеролитотрипсии у детей</p>	137	<p><i>Nadjimmitdinov Ya.S., Akilov F.A., Mukhtarov Sh.T., Khudaybergenov U.A., Abdukarimov O.O.</i> Use of transurethral ureterolithotripsy in children</p>
<p><i>Назаров Дж.А., Мухтаров Ш.Т., Акилов Ф.А., Насиров Ф.Р., Аюбов Б.А., Бахадирханов М.М-К., Нуриддинов Х.З., Хожанязов Ш.Р.</i> Больше или меньше инвазивности: сравнение хирургических подходов при неонкологических заболеваниях почек</p>	141	<p><i>Nazarov Dj.A., Mukhtarov Sh.T., Akilov F.A., Nasirov F.R., Ayubov B.A., Bakhadir Khanov M.M-K., Nuriddinov Kh.Z., Khojanyazov Sh.R.</i> More or less invasive: a comparison of surgical approaches in non-oncological kidney diseases</p>
<p><i>Насиров Ф.Р., Кариев С.С., Хасанов М.М., Рахимов Н.М.</i> Современное состояние проблемы урологических осложнений у реципиентов после трансплантации почки</p>	149	<p><i>Nasirov F.R., Kariev S.S., Hasanov M.M., Rahimov N.M.</i> Current state of the issue of urological complications in recipients after renal transplantation</p>
<p><i>Норкузиев Ф.Н., Убайдуллаев Г.У., Исмаилов Б.М., Мамадиев У.А., Туйчиев Ш.О., Наджимитдинов Я.С.</i> Первый опыт применения уретеролитотрипсии при камнях мочеочника</p>	157	<p><i>Norkuziev F.N., Ubaidullaev G.U., Ismatov B.M., Mamadiev U.A., Tuychiev Sh.O., Nadzhimitdinov Ya.S.</i> The first experience of using ureterolithotripsy for ureteral stones</p>
<p><i>Одилов А.Ю., Кадыров З.А., Олимов Р.Х.</i> Анализ послеоперационных осложнений традиционной радикальной нефрэктомии</p>	161	<p><i>Odilov A.Yu., Kadyrov Z.A., Olimov R.Kh.</i> Analysis of postoperative complications of traditional radical nephrectomy</p>
<p><i>Рахмонов О.М., Закиров А.К., Жумаев А.К.</i> Одноэтапная дорсальная буккальная уретропластика при стриктуре переднего отдела уретры</p>	164	<p><i>Rakhmonov O.M., Zakirov A.K., Jumaev A.K.</i> One-stage dorsal buccal urethroplasty for stricture of the anterior urethra</p>
<p><i>Рашидов З.Р., Тиркашев Ш.Т.</i> Эффективность L-аргинина при длительном применении в лечение эректильной дисфункции</p>	168	<p><i>Rashidov Z.R., Tirkashev Sh.T.</i> Effectiveness of L-arginine with long-term use in the treatment of erectile dysfunction</p>
<p><i>Рашидов З.Р., Алиджанов С.К.</i> Особенности клинического течения урогенитального туберкулеза у больных сахарным диабетом</p>	170	<p><i>Rashidov Z.R., Alidjanov S.Kh.</i> Features of the clinical course of urogenital tuberculosis in patients with diabetes</p>
<p><i>Рашидов З.Р., Мухтаров Ш.Т., Азимов С.И.</i> Коморбидность урологической патологией у больных туберкулезом в Бухарской области Республики Узбекистан</p>	172	<p><i>Rashidov Z.R., Mukhtarov Sh.T., Azimov S.I.</i> Comorbidity of urological pathology in patients with tuberculosis in the Bukhara region of the Republic of Uzbekistan</p>
<p><i>Рашидов З.Р., Гуламов М.Х., Зикриллаев Б.З.</i> Отдаленные результаты после эмболизации артерий простаты у пациентов с доброкачественной гиперплазией предстательной железы</p>	175	<p><i>Rashidov Z.R., Gulamov M.Kh., Zikrillaev B.Z.</i> Long-term results after prostate artery embolization in patients with benign prostate hyperplasia</p>

<p><i>Салимов И.Дж., Мухтаров Ш.Т., Шавахабов Ш.Ш.</i> Применение ферментных препаратов в повседневной практике уролога, каковы перспективы?</p>	178	<p><i>Salimov I.Dj., Mukhtarov Sh.T., Shavakhabov Sh.Sh.</i> Use of enzyme preparations in the everyday practice of a urologist, what are the prospects?</p>
<p><i>Темиров Н.Х., Нажмидинов Х.Н., Хасани Амонзода</i> Наш первый опыт лапароскопической пиелопластики у пациентов с гидронефрозом</p>	182	<p><i>Temirov N.H., Nazhmidinov Kh.N., Hasani Amonzoda</i> Our first experience of laparoscopic pyeloplasty in patients with hydronephrosis</p>
<p><i>Тилляшайхов М.Н., Бойко Е.В., Туйчиев А.П., Алимов Ж.У.</i> Отдаленные результаты трехмодального лечения мышечно-инвазивного рака мочевого пузыря</p>	185	<p><i>Tillyashaykhov M.N., Boyko E.V., Tuychiev A.P., Alimov Zh.U.</i> Long-term results of trimodal treatment for muscle-invasive bladder cancer</p>
<p><i>Тилляшайхов М.Н., Джуроев М.Д., Бойко Е.В., Юсупов Ш.Х., Суллетбаев Н.Б., Дю А.В.</i> Прогностическая ценность биомаркера P53, при рецидиве рака мочевого пузыря</p>	189	<p><i>Tillyashaykhov M.N., Juraev M.D., Boiko E.V., Yusupov Sh.Kh., Sulletbaev N.B., Dyu A.V.</i> Predictive value of biomarker P53 IN recurrence of bladder cancer</p>
<p><i>Хакимов М.А., Абдурахманов Д.К., Алиджанов С.К., Исматов Б.Н., Алимов А.Р.</i> Опыт применения доплерографии при хирургическом лечении больных туберкулезом почки</p>	194	<p><i>Khakimov M.A., Abdurakhmanov D.K., Alidzhanov S.K., Ismatov B.N., Alimov A.R.</i> Experience of using dopplerography in surgical treatment of patients with renal tuberculosis</p>
<p><i>Хакимов М.А., Мухтаров Д.З., Абдурахмонов Д.К., Сабиров Ш.Ю., Алиджанов С.К., Исматов Б.Н.</i> Сравнительная лабораторная диагностика туберкулеза почки</p>	199	<p><i>Khakimov M.A., Mukhtarov D.Z., Abdurakhmonov D.K., Sabirov Sh.Yu., Alijanov S.K., Ismatov B.N.</i> Comparative laboratory diagnostics of renal tuberculosis</p>
<p><i>Хасанов М.М., Мухтаров Ш.Т., Абдуфаттаев У.А., Номанов А.А.</i> Определение значимых факторов в прогнозе осложненного течения у пациентов с заболеваниями мочеточников сопровождающиеся суправезикальной обструкцией</p>	204	<p><i>Khasanov M.M., Mukhtarov Sh.T., Abdufattayev U.A., Nomanov A.A.</i> Determination of significant factors in the prognosis of complicated course in patients with ureteral diseases accompanying supravescical obstruction</p>
<p><i>Хасанов М.М., Мухтаров Ш.Т., Абдуфаттаев У.А., Номанов А.А.</i> Комплексная оценка факторов риска развития осложненного течения суправезикальной обструкции у беременных</p>	209	<p><i>Khasanov M.M., Mukhtarov Sh.T., Abdufattayev U.A., Nomanov A.A.</i> Comprehensive assessment of risk factors for the development of complicated supravescical obstruction in pregnant women</p>
<p><i>Чарыев М., Чарыев Б.Л., Аманназаров М. А., Ханниев Б.Ч., Ходжиев Р.Дж., Языев Дж.Дж., Алланазаров А.А., Джораев А.Т., Ремазанов М.Н.</i> Роль минеральных вод в реабилитации больных мочекаменной болезнью</p>	212	<p><i>Charyev M., Charyev B.L., Amannazarov M.A., Khannyev B.Ch., Khodzhiev R.J., Yazyev J.J., Allanazarov A.A., Joraev A.T., Remazanov M.N.</i> The role of mineral water in the rehabilitation of patients with uroliths</p>
<p><i>Шавахабов Ш.Ш., Тухтамиев М.Х., Рихсибаев Ж.Р.</i> Роль экстрактов растений, нутриентов и антиоксидантов в лечении мужского бесплодия</p>	214	<p><i>Shavakhabov Sh.Sh., Tukhtamishev M.Kh., Rikhsibaev Zh.R.</i> The role of plant extracts, nutrients and antioxidants in the treatment of male infertility</p>
<p><i>Шерипбаев Р.Б., Кадыров Н.У., Шавахабов Ш.Ш.</i> Диагностика недержания мочи у женщин – рекомендации для ВОП врачей и для гинекологов</p>	219	<p><i>Sheripbaev R.B., Kadyrov N.U., Shavakhabov Sh.Sh.</i> Diagnosis of urinary incontinence in women - recommendations for general practitioners and gynecologists</p>